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ASSOCIATED WITH CHRONIC EPSTEIN-BARR VIRAL INFECTION 
S. O. Zubchenko 
Danylo Halytsky Lviv National Medical University, Lviv, Ukraine 

Abstract. Advanced glycation end-products (AGEs) serve as densitometric markers of oxidative stress and inflammatory 
processes in many diseases and their complications. Objective: analysis of the correlation between AGEs and the cytokine profile 
in patients with allergic diseases associated with chronic Epstein-Barr viral infection (EBV-infection) in the active and latent 
phases. Object and methods. Determination and comparative analysis of AGEs levels and cytokines IL-17, IL-33, TNF-α in 66 
patients aged (32.4 ± 7.5) years with allergic diseases associated with chronic EBV-infection in the active and latent phases and in 
EBV-seronegative patients with allergic diseases. Results. When determining AGEs by fluorescence spectroscopy in three groups 
of patients with allergic diseases, there was a reliably smaller number of AGEs than in healthy individuals. Presumably 12.3 % 
higher levels of IL-33 (p = 0.041) was determined in patients with active phase of EBV-infection compared to EBV-seronegative 
individuals, and in patients with latent phase of EBV-infection, the level of IL-17 was 3.54 times higher compared with EBV-
seronegative individuals (p = 0.011). It was determined that there is a reliable (p = 0.049) weak negative (r = -0.364) correlation 
between AGEs level and IL-33 in patients with allergic diseases associated with chronic EBV-infection in the active phase. It was 
investigated that no statistical difference between the levels of the proinflammatory cytokine TNF-α in the three groups was found. 
In patients with allergic diseases associated with chronic EBV-infection in the latent phase, a reliable (p = 0,032) weak negative 
(r = -0,364) correlation between AGEs and IL-17 was determined. Conclusions. Patients with allergic diseases compared to healthy 
individuals have lower levels of AGEs. AGEs play a significant pathogenetic role in the induction of allergic inflammatory process. 
AGEs accompanied by increased synthesis of IL-33 and IL-17 was more pronounced in patients with active phase EBV-infection, 
which was confirmed by clinical data.
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АНАЛИЗ ВЗАИМОСВЯЗИ УРОВНЕЙ КОНЕЧНЫХ ПРОДУКТОВ ГЛИКИРОВАНИЯ 
С ЦИТОКИНОВЫМ ПРОФИЛЕМ У ПАЦИЕНТОВ С АЛЛЕРГИЧЕСКИМИ БОЛЕЗНЯМИ 
НА ФОНЕ ХРОНИЧЕСКОЙ ЭПШТЕЙНА-БАРР ВИРУСНОЙ ИНФЕКЦИИ
С. А. Зубченко
Львовский национальный медицинский университет имени Данила Галицкого, Львов, Украина 

Резюме. Конечные продукты гликирования (AGEs) служат денситометрическими маркерами окислительного 
стресса и воспалительных процессов при многих заболеваниях и их осложнениях. Цель: анализ взаимосвязей 
уровней конечных продуктов гликирования с цитокиновым профилем у пациентов с аллергическими болезнями 
на фоне хронической EBV-инфекции в активной и латентной фазах. Объект и методы. Проведены определение 
и сравнительный анализ уровней конечных продуктов гликирования и цитокинов IL-17, IL-33, TNF-α у 66 паци-
ентов с аллергическими болезнями в возрасте (32,4 ± 7,5) лет на фоне активной и латентной фаз хронической 
EBV-инфекции и EBV- серонегативных больных аллергическими болезнями. Результаты. При определении 
конечных продуктов гликирования методом флуоресцентной спектроскопии у пациентов трех групп с аллерги-
ческими болезнями наблюдалось достоверно меньшее количество конечных продуктов гликирования, чем у 
здоровых лиц. У пациентов с активной фазой ЕBV-инфекции по сравнению с ЕBV-серонегативными показатели 
IL-33 были достоверно выше на 12,3 % (р = 0,041), а у пациентов с латентной фазой ЕBV-инфекции уровень IL-17 
был в 3,54 раза выше по сравнению с ЕBV-серонегативными (р = 0,011). Определено, что у пациентов с аллерги-
ческими болезнями на фоне ЕBV-инфекции в активной фазе была обратная (r = -0,404) слабой силы, достоверная 
(p = 0,049) связь уровней конечных продуктов гликирования с IL-33. Показано, что статистической разницы 
между уровнями провоспалительных цитокинов TNF-α в трех группах не выявлено. У пациентов с аллергически-
ми болезнями на фоне хронической ЕBV-инфекции в латентной фазе определена обратная (r = –0,364) слабой 
силы достоверная связь (p = 0,032) конечных продуктов гликирования с IL-17. Выводы. У больных аллергически-
ми болезнями по сравнению со здоровыми лицами выявлено более низкие уровни конечных продуктов гликиро-
вания. Конечные продукты гликирования играют значительную патогенетическую роль в индукции аллергиче-
ского воспалительного процесса через взаимодействие со своими рецепторами, который сопровождается 


